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HÍREKHÍREK

Piliscsaba Város Önkormányzatának Képviselő-testülete

közmeghallgatást tart 
június 9-én, csütörtökön 18 órától 

a Klarissza-házban.

Az eseményen részt vevők az elmúlt év 
eredményeiről, az önkormányzat jövőbeni terveiről 
kapnak tájékoztatást, és közérdekű kérdéseiket is 

feltehetik a testület tagjainak. A meghallgatás 
nyilvános, minden érdeklődőt várnak.

Közmeghallgatás

Megszülettek

Fekete Gellért Timó 2022. 03. 01.
Zékány Lili 2022. 03. 07.
Dolányi Lilien Barbara 2022. 03. 10.
Györe Bence János 2022. 03. 16.
Horányi-Pirók Ella 2022. 03. 18.
Szűcs Rozi 2022. 03. 18.
Mátó Benedek Attila 2022. 03. 21.
Szél Erik 2022. 03. 23.
Tarnay Trisztán Albert 2022. 03. 23.
György Dániel 2022. 03. 29.
Kassay Zsófia 2022. 03. 31.

A családsegítő 
és gyermekjóléti szolgálat hírei

Ingyenes jogi tanácsadás
2022. május 16-án, hétfőn, illetve minden hónap 3. hétfőjén 
15–16 óra között ingyenes jogi segítséget nyújt dr. Bodnár 
Klára. A jogsegélyszolgálat előre egyeztetett időpontban, be-
jelentkezés alapján vehető igénybe. Érdeklődni személyesen 
vagy az alábbi telefonszámokon lehet: 06 26 375 143 (iroda), 
06 30 560 3038 (ügyvédnő).

Élelmiszer-adomány közvetítése
A jelenlegi járványhelyzet továbbra is lehetőséget ad arra, hogy 
az élelmiszer-adomány közvetítését minden rászoruló család 
számára biztosítsuk. Hétköznaponként 10 órakor várjuk a csa-
ládsegítő szolgálathoz mindazokat, akik szükségét érzik, hogy 
az adományban részesüljenek.

Háztartási gépeket, bútorokat várunk
Használt, felesleges háztartási gépeket (tűzhely, hűtőszekrény, 
mikrohullámú sütő stb.), bútorokat, kályhát, tűzifát, megmaradt 
építőanyagot örömmel közvetítünk ügyfeleink felé. Ez a lehe-
tőség sok családnak nagy segítséget jelent. Kérjük, keressék a 
családsegítő és gyermekjóléti szolgálatot a megadott telefon-
számokon, illetve személyesen.

További információk és hírek:
www.facebook.com/piliscsabaicsaladsegito
06 26 375 143, 06 70 456 5493

Március végén kezdődött el a Településfásítási Program ta-
vaszi ültetési szezonja, melynek keretében március 25-én el-
ültették az első díszalmafákat a Csaba-kertben. A közös faül-
tetésben Menczer Tamás államtitkár és dr. Bencsik Dávid, az 
Agrárminisztérium helyettes államtitkára, valamint Farkas And-
rás polgármester, Ay Zoltán és Koós Gábor képviselők is részt 
vettek. A programnak köszönhetően a piactér és a Csaba-kert 
környezetében tizenhét fa kapott helyet, az Erdészkertben ki-
lenc, a focipálya mellé egy, a Benedek Elek játszótér melletti 
régi tanpályán pedig három fát ültettek el a városüzemeltetés 
munkatársai.

A Településfásítási Programot 2020-ban hirdette meg először 
az Agrárminisztérium az Országfásítási Program részeként, 
melynek célja a vidéki települések zöldítése és környezeti álla-
potának javítása. A kormányzat azt szeretné, hogy 2030-ra 24 
százalékról 27 százalékra nőjön az ország fával borított terü-
lete.

Harminc fát ültettek el 
városszerte

Dr. Bálint Levente rendelési idejében nem történt vál-
tozás, a sorszámos és előjegyzéses betegek fogadási 
rendje azonban az alábbiak szerint változott: 

Hétfő, szerda, csütörtök és péntek (páros hét):
7.30–9.00: akut betegek ellátása sorszámmal
9.00–11.00: előjegyzett betegek ellátása 
(IDŐPONTKÉRÉS!)
11.00–11.30: telefonos visszahívások

Kedd:
14.00–15.00: akut betegek ellátása sorszámmal
15.00–17.00: előjegyzett betegek ellátása 
(IDŐPONTKÉRÉS!)
17.00–18.00: telefonos visszahívások

Péntek (páratlan hét):
12.00–13.00: akut betegek ellátása sorszámmal
13.00–15.00: előjegyzett betegek ellátása 
(IDŐPONTKÉRÉS!)
15.00–16.00: telefonos visszahívások

Csütörtökön és pénteken dr. Fazekas Éva rendel.

A rendelő telefonszáma: 26 575 038

Nem sürgős esetben a webapplikáción (balintdoki.hu) 
vagy a Páciens Portálon keresztül is leadhatják kérése-
iket. Az utóbbihoz kérjék az asszisztensek segítségét.

Változás 
dr. Bálint Levente 

rendelésében

Bölcsőde épülhet Piliscsabán
Piliscsaba Város Önkormányzata 358 millió forint állami támogatást 
nyert az országos bölcsődefejlesztési programon. A Bölcsődei neve-
lés fejlesztése című felhívásra még januárban adta be pályázati anya-
gát az önkormányzat, mely egy 28 fős bölcsőde megépítését célozta 
meg. A Miniszterelnökség döntése alapján Piliscsaba 358 098 571 
forintos állami támogatást nyert a bölcsőde megvalósítására.

A Piliscsabai Polgár februári számában volt először látható a terve-
zett bölcsőde látványterve, mely a Bölcsődei Mintaterv Katalógus 
egyik anyaga alapján készült. A tervek szerint az orvosi rendelő mö-
götti területen, a Honvéd utcában valósulna meg a beruházás, mely 
100%-os állami támogatással, 2023 folyamán készülhet el.

Országgyűlési választás és 
népszavazás
A piliscsabai választópolgárok az országos lista mellett a Pest megyei 
2-es országgyűlési egyéni választókerület jelöltjeire, nemzetiségi vá-
lasztópolgárként pedig a nemzetiségi lista jelöltjeire adhatták le sza-
vazataikat április 3-án, az országgyűlési választás napján. A 2022-es 
országgyűlési választást a Fidesz–KDNP kétharmados többséggel 
nyerte meg, a térség képviselője Menczer Tamás lett.

A Nemzeti Választási Iroda adatai alapján Piliscsabán a 6234 névjegy-
zékben szereplő választópolgár 76,45 százaléka jelent meg a szavazó-
helyiségekben. A választáson az országos részvételi arány 70,21 szá-
zalékos volt, mely éppen csak elmarad a négy évvel ezelőtti adatoktól.

A Fidesz–KDNP pártkoalíció összesen 135 mandátumot szerzett a 
parlamentben, míg az ellenzéki szövetség (DK, Jobbik, LMP, Momen-
tum, MSZP, Párbeszéd) 57-et. Bejutott a parlamentbe a Mi Hazánk 
Mozgalom is 6 mandátummal és a Magyarországi Németek Országos 
Önkormányzata egy képviselővel.

A Pest megyei 2-es választókerület parlamenti képviselője Menczer Ta-
más lett. A Fidesz–KDNP színeiben induló politikus a szavazatok 46,77 
százalékát szerezte meg, míg dr. Szél Bernadettet, az ellenzék képvi-
selőjét a szavazók 44,92 százaléka támogatta. A Mi Hazánk jelöltjére 
2700, a Kutya Párt jelöltjére 2399 szavazat érkezett a kerületből.

Az országgyűlési választásokkal egyidejűleg népszavazást is tartot-
tak április 3-án. A központilag közzétett adatok alapján országosan a 
szavazók több mint fele (69,45%-a) voksolt. Pest megyében a válasz-
tópolgárok több mint 72, míg Piliscsabán több mint 75 százaléka vett 
részt a népszavazáson. A nagyarányú részvétel ellenére a népszavazás 
eredménye érvénytelen, mert az érvényes válaszok száma nem érte el 
az érvényességi küszöböt, vagyis az összes választópolgár létszámá-
nak a felét.
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ÖNKORMÁNYZATÖNKORMÁNYZAT

Fejlesztés, biztonság, 
egészség

Miért tartott rendkívüli ülést a testület, milyen döntéseket kellett 
meghozniuk soron kívül?

Április 12-én tartottuk meg rendkívüli ülésünket, melynek legfonto-
sabb és legsürgetőbb témája a Kinizsi utca aszfaltozása volt. Azért 
kellett sürgősen döntenünk a kérdésben, mert az építőipari árak fo-
lyamatosan emelkednek, félő volt, hogy nem lesz elég a fejlesztésre 
szánt keret. Ezért kezdtük el a kivitelezést a tervezettnél hamarabb. A 
felújítás a temető és az Erdészkert közötti útszakaszt érinti, ahol az 
út mindkét oldalán az önkormányzat a tulajdonos. Mivel a lakossági 
útépítési hozzájárulási rendeletet itt nem tudjuk alkalmazni, az ön-
kormányzatnak kell állnia a költségeket. Erre az útszakaszra egyéb-
ként már évekkel ezelőtt elkészültek a tervek, és mivel több közösségi 
helyszínt érint, közlekedési szempontból is fontos része a település-
nek. 

Döntés született továbbá arról, hogy hamarosan folytatódik a busz-
megállók cseréje. A továbbiakban a Klarissza-ház előtti (Templom 
téri), illetve a Jókai Mór Általános Iskola előtti megálló újul meg. A 
buszvárók forgalmazója a reklámfelületért cserébe ingyenesen biz-
tosítja számunkra a buszmegállókat, előtte azonban elő kell készíte-
nünk a helyszínt, hogy az alapozás és a közvetlen környezet megfe-
leljen a fogadásához. 

A rendes testületi ülésen többek között útfelújítási pályázatok 
beadásáról is döntött a képviselő-testület. Mely utcákról van szó?

Három utcának a felújítását tervezzük, ami nagyságrendileg 180 mil-
lió forintos pályázati keretet céloz meg a TOP Plusz pályázatokon be-
lül. Beadtuk az Iskola utcát, a Csévi utat, valamint a Szent István király 
útnak a József Attila utcától közel a Wesselényi utcáig érő szakaszát 
érintő pályázati anyagunkat. Olyan útszakaszokat nevezhettünk meg, 
amelyek megfelelnek a pályázati feltételeknek. Az Iskola utca eseté-
ben fő szempont volt, hogy kapcsolatban van oktatási és kulturális 

intézménnyel, valamint közösségi közlekedési helyszínekkel, tehát 
buszmegállóhoz vezet. A Csévi út a Klotildliget nyugati részén talál-
ható utcákat és az ott lakókat vezeti ki a piliscsabai nagyállomáshoz. 
A Szent István út pedig fontos gyűjtőútja a klotildligeti településrész-
nek, és összeköttetést jelenti a ligeti állomással, valamint a József 
Attila utcával, ami pedig a településközpontba vezet. Szeretnénk, ha 
ezek a pályázatok is sikeresek lennének. 

Az elmúlt évben rendbe raktuk az óvodai kerteket és a játszótereket, 
ezt folytatva az idei évben a klotildligeti óvoda kertjét fogjuk felújítani. 
Ennek megvalósítása érdekében megállapodást kötöttünk a PAFC 
egyesülettel, április 19-én erről is döntött a képviselő-testület. 

Mindezek mellett pedig feltételes közbeszerzéssel előkészítés alatt 
van a szennyvíztelep bővítése, illetve egy vízelvezetési projekt meg-
valósítása is tervben van, ami az Erdészkert környezetét és az azzal 

Áprilisban a rendes testületi ülés mellett rendkí-
vüli ülést is tartott a képviselő-testület. Döntés 
született több témával kapcsolatban, ezekről 
Farkas András polgármestert kérdeztük.

határos utcákat érinti. Szeretnénk, ha az idei évben is látványos fej-
lesztéseket tapasztalnának a piliscsabaiak.

A város területén működő kamerarendszer nem annyira látványos, 
de ennek fejlesztésére is sor kerül. Miért van erre szükség?

A bűnmegelőzés miatt döntöttünk évekkel ezelőtt a kamerarendszer 
kiépítéséről. A kamerák a település határainál rögzítik azokat az autó-
kat, amelyek Piliscsabára érkeznek, a rendszer beazonosítja őket, és 
azt is jelzi, mikor távoztak. Azt figyeltük meg az elmúlt hónapokban, 
hogy egyes wifi-hálózatok megzavarják azt a frekvenciát, amin ezek 
az eszközök kommunikálnak egymással, ezért kell most egy kisebb 
fejlesztést végrehajtanunk a kamerarendszeren. Az Erdészkertbe el-

helyeznek majd egy oszlopot, amely segíti majd a kommunikációt a 
környezetében lévő kamerák között. A rendszer fejlesztése nagyon 
fontos annak érdekében, hogy Piliscsaba továbbra is az egyik legbiz-
tonságosabb település legyen az országban, illetve Pest megyében.

A testület a civil pályázati alap elosztásáról is döntött, mellyel a 
helyi programokat támogatja az önkormányzat. Milyen esemé-
nyekre lehet számítani idén?

A Covid-járvány visszahúzódásával ismét lehetőségünk nyílik na-
gyobb szabású rendezvényeket tartani. Hogy a legfontosabbakat 
említsem, idén újra megrendezzük a Csaba-napokat, illetve a Lecsó-
fesztivált. 

Mindeközben az egészség megőrzésére is fontos odafigyelnünk. 
Ezért készült el még 2015-ben Piliscsaba egészségterve, ennek 
alapján tartunk minden évben egészségnapot, amire már javában 
készülünk. Az elmúlt években a járványhelyzet miatt nem tudtunk 
olyan eseményt szervezni, mint korábban, ám idén ismét egy nagy-
szabású rendezvénnyel készülünk. A szeptemberi egészségnapon 
rengeteg szűréssel és programmal várjuk majd a lakosságot, ami-
vel szeretnénk segíteni a piliscsabaiakat a megelőzésben, és hogy 
a bajt időben felismerjék. Ebben segíthetnek a kitelepült egészség-
ügyi szakemberek, a különböző szűrések, valamint a gyerekeknek és 
felnőtteknek szóló programok és előadások. A sportágválasztóval 
párhuzamosan a környezetvédelemre, valamint a biztonságos köz-
lekedésre is nagy hangsúlyt fektetünk majd, és gyerekprogramokkal 
is készülünk. 

Természetesen sok más rendezvény is lesz az év során, ezek támo-
gatására hoztuk létre a civil alapot, amelyre helyi közösségek pá-
lyázhattak. Ezzel elsősorban a piliscsabai rendezvények létrejöttét 
szeretnénk támogatni, egyesületenként nagyságrendileg 100-100 
ezer forinttal, illetve olyan közterület-felújítási munkálatokat, amelyek 
szintén a közösséget szolgálják. Ahhoz, hogy Piliscsaba lakossága 
egy nagy, erős közösséggé váljon, a kis közösségeket is támogatni 
kell. Segíteni kell őket abban, hogy újra és újra programokat tudjanak 
szervezni, szinte minden hétvégén legyen valahol rendezvény a vá-
rosban és ezzel együtt közösségi összefogás. 

Piliscsabai Polgár
Készül a Kinizsi utca aszfaltozása
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KÖZBIZTONSÁG PROGRAMAJÁNLÓ

FELHÍVÁS
a 2022. évi

KLOTILD-DÍJ
jelölésére

Ezúton hívjuk fel a Tisztelt Olvasók figyelmét arra, 
hogy minden piliscsabai polgárnak lehetősége van 

Klotild-díjra jelölni egy arra méltó személyt. 
Jelölést írásban lehet tenni, amit 

a Klotild-díj Választó Bizottságának 
címére kell eljuttatni

2022. május 25-ig.

(2081 Piliscsaba-Klotildliget, Fényesliget sétány 2., 
klotildligettve@gmail.com)

A díjjal Piliscsaba-Klotildliget fejlődése, 
közösségi életének gyarapodása, népszerűsítése, 

kulturális fellendülésének érdekében kifejtett 
kimagasló tevékenységet szeretnénk elismerni.

Tisztelettel várjuk előterjesztéseiket.

A Klotild-díj Választó Bizottsága

május 18., szerda 17.30–19.15

„Mikológia a MIKK-ben” 
előadás-sorozat (4. rész)
Előadó: Vrba György 
Előadás címe: Shiitakét a kertekbe! – Gombatermesztésről 
testközelben

május 28., szombat 10.00–14.00

Gyereknap az Iszkirivel – Macikat 
a magasba!
Szeretettel várjuk a családokat, gyermekeket gyereknapi 
mulatságunkra a piliscsabai piactérre. 10 órától az 
Iszkiri zenekar gondoskodik a remek hangulatról, közben 
kézműveskedés, arcfestés, játékok, ugrálóvár és egyéb 
meglepetés várja a kicsiket és nagyokat. Aki tud, hozzon 
egy plüssmacit!

A MIKK májusi 
programjai

Néptánctanfolyam 6–14 éves gyermekeknek 
(Tímár Mihály) hétfő 16.00–18.00

Szlovák nyelvtanfolyamok 
(Helena Bačová, Hamerszki Rozália) kezdő: szerda 17.00, 

középhaladó: hétfő 18.00, haladó: hétfő 15.30

Amatőr Festők Klubja 
(Szabóné Darvas Annamária) kedd 10.00–13.00

Piliscsabai Novi Cantores kórus próbája 
(Lisztes László) szerda, péntek 19.00–21.00

Ritmikus gimnasztika 
(Gáspár Eszter) kedd, csütörtök 17.45–18.45

A MIKK állandó programjai

KLARISSZA-HÁZ
Művelődési Információs Központ és Könyvtár

Templom tér 9., 26 575 399, klarisszahaz@gmail.com,
www.klarisszahaz.hu

Minden évben áprilisban tárgyalja a képviselő-testület 
a társszervezetek beszámolóját Piliscsaba közbiztonsági helyzetéről. 
Az alábbiakban Simon Gyula közrendvédelmi tanácsnok idei összefoglalóját olvashatják.

Nagyon jó hírrel tudom kezdeni a beszámolót: 2021-ben ismét csökkent 
a bűncselekmények száma Piliscsabán. Ám azért, hogy biztonságban 
élhessünk, a háttérben komoly munka zajlik. Sokat tesz ezért a Budaörsi 
Rendőrkapitányság Pilisvörösvári Rendőrőrse – ezen belül is a három 
piliscsabai rendőr –, a Piliscsabai Polgárőr Egyesület és a Piliscsabai Ön-
kéntes Tűzoltó Egyesület. E két utóbbi szervezet tagjai már évtizedek óta 
szabadidejükben látják el önként vállalt tevékenységüket. Az önkormány-
zat is támogatja a közös ügyet: minden évben jelentős forrást biztosít 
a közbiztonság fenntartására, ilyen például a térfigyelő kamerarendszer 
kiépítése és üzemeltetése, a saját rendőrautó fenntartása, a polgárőrség 
és a tűzoltó-egyesület támogatása, vagy a településőrként mellékállás-
ban foglalkoztatott rendőreink. 

És most lássuk a számokat! Piliscsabán 2021-ben 40 bűncselekményt 
követtek el, amely 7,5%-os csökkenést jelent a 2020. évi 43 bűncselek-
ményhez képest (ami már önmagában is nagyon jó szám). A közterü-
leten elkövetett bűncselekmények számánál is jól érzékelhető a közbiz-
tonság stabilitása, amiben nagy szerepe van a térfigyelő rendszernek 
is. Itt szintén csökkenés tapasztalható: 2020-ban 17, míg 2021-ben 15 
bűncselekmény történt. Garázdaság tekintetében is csökkent az esetek 
száma: míg 2020-ban 2, addig 2021-ben már csak 1 ilyen cselekmény 
történt. A lopások száma 14-ről 8-ra, a lakásbetörések száma 3 esetről 
1-re csökkent. 2020-ban egy rablás történt, melynek az elkövetőjét el 
is fogták, 2021-ben nem történt ilyen cselekmény. Piliscsaba területén 
2021-ben két halálos kimenetelű közlekedési baleset történt, mindkét 
esetben az ittasság volt a kiváltó ok. 

Az elmúlt év során a polgárőrséget továbbra is bevonták a fokozott el-
lenőrzésekbe, részt vettek a helyi kulturális és sportrendezvények bizto-
sításában, továbbá bűn- és balesetmegelőzési tevékenységet folytattak. 
Közreműködtek a járőr- és a figyelőszolgálatokban, nagy segítséget je-
lentettek az iskolakezdéssel és az év végi ünnepekkel kapcsolatos ese-
ményeknél, valamint az eltűnt személyek felkutatásánál is. 

A piliscsabai polgárőrség 21 tagja 2021-ben 161 alkalommal összesen 
2507 órában látott el szolgálatot Piliscsabán, illetve külön felkérésre a 
Pilisvörösvári Rendőrőrs illetékességi területén. 239 órában volt közös 
szolgálatunk rendőrrel, 100 esetben kaptunk lakossági bejelentést és 
vettünk részt intézkedésben. 5 esetben vettünk részt eltűnt személy fel-
kutatásában és 26 esetben adtunk jelzést az illetékes szerveknek. 69 al-
kalommal nyújtottunk konkrét segítséget az állampolgároknak. Mindezt 
a szabadidőnk terhére, önkéntesen.

A Piliscsabai Önkéntes Tűzoltó Egyesület 
is eseménydús évet zárt. A Kevély Mentő-
csoport tagjaként 10 esetben riasztották 
a helyi tűzoltókat, balesethez 22 esetben 
vonultak ki, itt összesen 12 sérült szorult 
segítségre. Tűzeset 22 alkalommal volt a 
városban, a viharkárok következtében 18 
beavatkozás történt. Emellett részt vettek 
gázvezeték elvágása miatti kármentés-
ben, állatmentésben, csőtörések miatti in-
tézkedésben. Rendőrségi felkérésre több 
esetben ajtónyitás vagy eltűnt személy 
keresése volt a feladatuk, míg a mentőszolgálat kérésére betegszállítás-
ban is segédkeztek. Részt vettek a Várostakarításon és a Covid-járvány 
miatt 1100 órában végeztek ózongenerátoros fertőtlenítést a térségben. 
Sajnos még mindig rengeteg a téves riasztás, 2021-ben 27 esetben riasz-
tották feleslegesen a tűzoltóinkat. 

A közbiztonság fenntartása mellett Önöknek is mindent meg kell tenniük 
azért, hogy ne váljanak bűncselekmény áldozatává. Ma már egy riasztó-
berendezés vagy egy kamerarendszer nem luxus, főleg ha nagy értékű 
ingatlanról van szó. Ne hagyjanak értéket szem előtt a gépkocsiban. 
Ha elmennek otthonról, az ajtót, kaput zárják be. Ne vásároljanak háza-
ló árusoktól, ne engedjenek be idegen személyt a lakásukba. Ha mégis 
megtörténik a baj, hívják azonnal a 112-es segélyhívót, hogy mihamarabb 
megérkezzen a segítség. 

Összeségében kijelenthető, hogy Piliscsaba közbiztonsági szempontból 
is egy élhető, biztonságos település. Annak érdekében, hogy ez a jövőben 
is így legyen,  minden tőlünk telhetőt el fogunk követni. 

Simon Gyula 
közrendvédelmi tanácsnok, polgárőr alelnök

Ahol nincs közbiztonság, 
ott nem jó élni

Baj esetén 
– a 112-es segélyhívó tárcsázása mellett – azonnal hívják 
a Piliscsaba Nagyközségi Önkéntes Tűzoltó Egyesületet 

a 06 30 991 3580-as telefonszámon!

A polgárőrség elérhetőségei: 30 947 0303, 30 247 0300
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OKTATÁS CIVIL

Jótékonysági koncert 
a Páduaiban
2022. április 8-án, pénteken immár negyedik alka-
lommal tartottak jótékonysági hangversenyt a tatai 
Szent Gergely Lakóotthon javára a Páduai Szent An-
tal Általános Iskola aulájában. A koncerten a művé-
szeti iskola tanárai – Kovács Ágnes (hegedű), Mayer 
Angyalka (zongora) és Puszta Betty (cselló) mellett 
fellépett Tölgyesi Katalin, a budakeszi zeneiskola fu-
volatanára is.

Az esten elsőként Bach G-dúr triószonátáját hallhattuk, 
majd szintén Bach művét, a d-moll chaconne-t Busoni 
átiratában játszotta Mayer Angyalka. A bravúros előa-
dást Mozart A-dúr hegedű-zongora szonátájának fia-
talos első tétele követte, majd a műsort a 200 évvel 
ezelőtt született César Franck A-dúr szonátája zárta. 
A hegedűre és zongorára írt remekmű szenvedélyes 
hangjai méltón zárták a nagyszerű zenei élményt nyúj-
tó koncertet.

Lichtneckert Eszter
Fotók: Szabó János

Piliscsabán jártak 
a matekverseny döntősei

A Páduai Szent Antal Általános Iskola idén 20. alka-
lommal adott otthont a Katolikus Iskolák Dugonics 
András Matematikaversenye országos döntőjének. 
A megmérettetésre április 2-án került sor, melyre az 
első két forduló legjobbjai kaptak meghívást.

A Páduai iskola matematikatanára, Mocsáry Dezső 2000-ben indította 
el a katolikus iskolák versenysorozatát, amelyet azóta is minden évben 
megrendeznek a Katolikus Pedagógiai Intézet támogatásával. A három-
fordulós versenyt a 4–8. évfolyamok, valamint a nyolc- és hatosztályos 
gimnáziumok azonos évfolyamaiba járó diákjai számára hirdetik meg. 
Az első fordulóban bárki részt vehet, a cél, hogy a sikerélmény szorga-
lomra és gyakorlásra ösztönözze a diákokat. A verseny ezen szakaszá-
ban feleletválasztós feladatok várják a diákokat, a következő, második 
fordulóban már jóval nehezebb, kidolgozandó feladatokkal találkoznak. 
A hét kategória legjobb tíz versenyzője juthat tovább a döntőbe, ahol 
különböző logikai feladatok várnak rájuk. Ezek megoldásához már nem 
elég az alap matematikai tudás, kreativitásra, problémamegoldó gon-
dolkodásra, gyorsaságra és pontosságra is szükség van. 

A verseny legfőbb célja a tehetség elismerése és támogatása, ami nem 
csak a diákokat motiválja. A pedagógusok is örömmel vállalnak több-
letmunkát, hiszen a feladatlapok kiértékelésében a részt vevő iskolák 
tanárai segítenek. 

Az elmúlt két évben a járvány miatt a döntőbe jutott diákok személye-
sen nem találkozhattak, a versenyt online rendezték meg. Idén azonban 
ismét Piliscsabára érkezett a verseny 75 legeredményesebb tanulója. 
Az eseményt a Katolikus Pedagógiai Intézet munkatársa, dr. Leibinger 
Jánosné nyitotta meg. Az iskola igazgatója, Berthóty László és a szer-
vező, Mocsáry Dezső köszöntése után a diákok elfoglalták helyüket a 
tantermekben. 

A legjobbak közé két piliscsabai diák is bejutott: a 4. osztályos Jakab 
Illés kategóriájának negyedik helyezettje lett, míg Pomeisl Ágnes a gim-
nazisták 7. évfolyamos diákjai közt hetedik helyen végzett a döntőben. 
Minden kategória első három helyezettje könyvutalványt kapott, emel-
lett az összes résztvevő egy szép könyvvel, névre szóló oklevéllel és sok 
tapasztalattal térhetett haza.

Az elmúlt évek versenyfeladatait az Öveges József Tanáregylet adta 
ki feladatgyűjtemény formájában, mely lehetőséget nyújt a korábbi fel-
adatok megismerésére és gyakorlására. Minden matematikát és kihí-
vásokat szerető diákot szeretettel várnak jövőre is a katolikus iskolák 
matekversenyén.

Kovács Ildikó

Lezajlott a beiratkozás 
a Hauckban
Iskolánkban idén is rendben lezajlott a beiratkozás a 
2022/2023-as tanévre. Örömünkre szolgál, hogy hosszú évek 
óta nagyon sok szülő dönt intézményünk mellett, amikor 
gyermekének iskolát választ. A német nemzetiség kultúrá-
jának, nyelvének megismerése mellett bizonyosan jelentős 
vonzerő a nálunk általánosnak mondható barátságos és be-
fogadó légkör, az elhivatott pedagógusokból álló tanári kar 
és a helyi nemzetiségi önkormányzat fenntartásából adódó 
számos előny.

Mivel ebben az évben a tanulólétszám folyamatos emelke-
désének köszönhetően elérjük a felvehető maximális diáklét-
számot, ezért a következő tanévben csak egy első évfolya-
mos osztályt tudunk indítani. Közeli terveink között szerepel 
iskolánk bővítése, és lehetőség szerint tornaterem építése is, 
amely várhatóan lehetővé teszi majd a létszámbővítést is. 

A már több éve bevált és jól működő nyelvoktató forma sze-
rint folytatódik az oktatás, amely elsősorban piliscsabai gyer-
mekek számára kínál lehetőséget a magas szintű, általános 
iskolai ismeretek elsajátítására és a bennük rejlő értékek kiak-
názására, fejlesztésére.

Ruskó András
igazgató

Költészet napi 
szavalóverseny
Alsó és felső tagozatos diákjaink 
szebbnél szebb versekkel örvendez-
tettek meg minket a Hauck iskola 
költészet napján megrendezett, ma-
gyar nyelvű vers- és prózamondó 
versenyén.

Kovács Nelli 3. osztályos tanuló 
részt vett az újhartyáni német nemzetiségi megyei vers- és 
prózamondó versenyen is. Nagyszerű teljesítményének kö-
szönhetően továbbjutott az országos döntőbe. Szívből gratu-
lálunk, és további jó felkészülést kívánunk, valamint köszön-
jük a felkészítő tanár, Mráz Diána munkáját!

Ruskó András
igazgató

a Piliscsaba-Klotildliget Községszépítő és Természetvédő 
Egyesület taggyűlésére

Ha érdekli környezetének állapota, ha tenni szeretne 
szülőhelyének, városának szépítéséért, ha dönteni szeretne 

céljainkról, fejlesztési terveinkről, akkor hívjuk és várjuk
2022. május 16-án (hétfőn) 18 órakor tartandó

TAGGYŰLÉSÜNKRE
Helyszín: Klarissza-ház (Templom tér 9.)

Napirendek:
• Egyesületünk beszámolója a 2021. évről, terveink a 2022-

es évre
• Előző évi mérlegadatok ismertetése
• EZ AZ ÚJSÁG NÁLUNK című egyesületi lap újraindítása
• A Nemzeti Együttműködési Alap pályázatainak 

elszámolása, új pályázatok
• A piliscsabai, helyileg védett kálvária körül folyó bírósági 

per jelenlegi állása
• Személyes kérdések, vezetőségválasztás (zárt ülés 

keretében)
Kérjük, ismerje meg terveinket, gondolkodjunk 

és munkálkodjunk együtt településünk fejlődésének 
érdekében! Várjuk városunk minden lakóját, azokat is, 
akik nemrég költöztek ebbe a gyönyörű környezetbe.

Tagfelvétel a helyszínen (tagdíj 2000 Ft).

Védjük és szépítsük együtt környezetünket, óvjuk 
településünk természeti szépségeit.

Feltétlenül számítunk az Ön megjelenésére és hasznos 
javaslataira.

Piliscsaba többet érdemel!

Katona Gyula
ügyvezető elnök

Rózsika néni köszöntése
90. születésnapja alkalmából Drága Lajosné Rózsika nénit 
köszöntötte Farkas András polgármester és Ay Zoltán alpol-
gármester. Isten éltesse sokáig!

MEGHÍVÓ

A tatai Szent Gergely Lakóotthonban kilenc, 
folyamatos felügyeletre szoruló autista fiatal 
felnőtt él. A lakóotthon működtetése azonban 
folyamatos forráskutatást igényel, ebben nyújt 
segítséget a már hagyománynak mondható jó-
tékonysági koncert is.
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NEMZETISÉG NEMZETISÉG

75 éve történt 
a lakosságcsere
Szomorú évfordulóra emlékezünk. 1947 áprilisában kezdődött 
a csehszlovák–magyar lakosságcsere, amely az 1946. febru-
ár 27-én Budapesten aláírt egyezmény következménye volt. A 
hitelesített okmányból látható a két tárgyaló fél eltérő helyzete. 
Míg a csehszlovák (és nem a szlovák) kormány valamennyi 
elképzelését érvényesíteni tudta, addig a magyar kormánynak 
csak a kármentesítésre volt lehetősége. Mindez köszönhető 
annak, hogy a nagyhatalmak nyíltan nem támogatták a ma-
gyar javaslatot, sőt a Szovjetunió egyenesen ellenezte azt. 

Sorsdöntő és szomorú volt ez az előnytelen egyezmény a 
felvidéki magyar kisebbség számára, de a magyarországi 
szlovákok életében is mély nyomot hagyott. Az elfogadott 
egyezmény értelmében a Felvidékről áttelepített magyar 
nemzetiségű lakosok létszámának megfelelően Magyaror-
szágról ugyanannyi szlovák és cseh nemzetiségű települt 
át önkéntes alapon. Ez valójában nem valósult meg, mert 
a csehszlovák fél túlbecsülte a magyarországi szlovákok 
és csehek létszámát, és a szülőföldhöz való ragaszkodást 
figyelmen kívül hagyta. Ennek következménye az lett, hogy 
sokkal több magyar nemzetiségű személyt kényszerítettek 
kitelepülésre, mint ahány magyarországi szlovák és cseh 
nyilvánította ki önkéntes áttelepülési szándékát. 

Az egyezmény értelmében a csehszlovák kormánynak joga 
volt Magyarországon propagandát folytatni és áttelepülése-
ket szervezni. A magyarországi szlovákok közül a végleges 
statisztikák szerint 92 390 személy jelentkezett áttelepülésre, 
közülük 74 935 beszélte a szlovák nyelvet. A jelenlegi Szlovák 
Nemzeti Levéltár szerint 73 273 személy érkezett Csehszlo-
vákiába. Ezzel szemben 89 660 Dél-Szlovákiában élő magyar 
nemzetiségűt kényszerítettek szülőföldjének elhagyására. 
A magyarországi szlovákok közel háromnegyede távozott a 
jobb megélhetés reményében. Ez a piliscsabai szlovákságra 
is vonatkozik, hiszen innen is 42 család, közel 200 személy 
választotta az önkéntes áttelepülést. 

Ez a lakosságcsere-egyezmény óriási negatív hatást okozott, és 
elmondható, hogy máig tartó hatásai inkább a magyarországi 
szlovák közösséget érintik. Ez itt, Piliscsabán is érzékelhető, mi-
vel a fiatalabb generáció már nem érzi annyira fontosnak ősei 
nyelvét, identitásának megőrzését, megélését. Azért, hogy szlo-
vák közösségünk erősödjön, és az asszimiláció üteme gyengül-
jön, sokkal több embernek kellene felvállalnia szlovákságát.

Kochnyák István

Újabb nyertes pályázat

Nagy örömmel tájékoztatjuk településünk polgárait, hogy 
újabb nyertes pályázatunknak köszönhetően folytatódhat a 
Nagytemplom felújítása. Piliscsaba Német Nemzetiségi Ön-
kormányzata 100 millió forint támogatást kapott, így meg-
szépülhet a templom minden homlokzata. Köszönjük támo-
gatásukat és a felújítás alatt tanúsított türelmüket.

Német Nemzetiségi Önkormányzat

Vertreibung und 
Verschleppung 
Kiűzés és kitelepítés

A piliscsabai svábok kitelepítésének emléknapja kö-
zösségünk összetartásának jelképe. Osztozunk ren-
dezvényeink, munkánk sikereiben, találkozásainkkor a 
vidámságban. De osztozunk a fájdalomban és a vesz-
teségben is, mikor az igazságtalanul és kíméletlenül 
kitelepített csabai svábokra emlékezünk. Sokunk saját 
családnevét, ismerőseinek, rokonainak neveit olvassa 
az emlékművön. Piliscsaba lakosságának harmadát, az 
ország 170 000 dolgos, rendes állampolgárt vesztett el, 
akik méltatlan körülmények között hagyták el hazájukat. 
Az emberiség történelme során számtalan méltatlan és 
igazságtalan háború, politikai döntés és erőszaktól való 
menekülés kényszerített családokat útra kelni egy batyu-
val, gyerekei kezét szorítva, vasútállomásokon az elke-
rülhetetlent várva. Rájuk emlékeztünk március 26-án. A 
megemlékezésen a csabai svábok nevében dr. Szegedi 
Zoltán, a Hauck János Német Nemzetiségi Általános Is-
kola tanára mondott beszédet. Közreműködtek a Hauck 
iskola diákjai és Sax Norbert, valamint tanítványai. A 
megemlékezést követően koszorút helyeztünk el Hauck 
János emléktáblájánál, majd a hagyományoknak meg-
felelően az áldozatok emlékének szentelt misén vettünk 
részt a Nagytemplomban. Köszönjük minden résztvevő-
nek, hogy együtt emlékezhettünk.

Bőhm Krisztina 
kulturális referens
Fotók: Szabó János

Részlet Dr. Szegedi Zoltán beszédéből
Meine Damen und Herren, verehre 
Anwesenden!

Wir haben uns heute zum Geden-
ken an unsere Landsleute versam-
melt, die ihre Heimat wegen eines 
ungerechten und unmenschlichen 
Gesetzes verlassen mussten.

Tisztelt megemlékezők!

Nehéz ma megértenünk, hogy mi 
motiválta annak az igazságtalan ren-
deletnek az alkotóit és végrehajtóit, 
melynek értelmében negyedmillió 
állampolgárnak kellett elhagynia a 
hazáját. A meghirdetett földreform és 
homogenizációs törekvések minden 
bizonnyal. Sokan azt gondolták, hogy 
a győztes nagyhatalmak akarata a 
svábok kitelepítése. Nem így volt. De 
a nyugat és a Szovjetunió tudtával és 
beleegyezésével történt. 

Amint elhallgattak a fegyverek, meg-
kezdődött a bűnbakkeresés. Budapest 
utcáin megjelentek a „Ki a svábokkal” 
feliratok, a Lúdas Matyi gúnyrajzán a 
gazda a boltban valami jó rovarirtó-
szert kért az eladótól, a svábok ellen. 

Kovács Imre nemzeti parasztpárti poli-
tikus méltatlan szavai, miszerint a svá-
bok egy batyuval jöttek, és egy batyu-
val a hátukon takarodjanak is, széles 
körben ismertek. Azt azonban ma is 
kevesen tudják, hogy Nagy Imre az, aki 
hozzálát a kitelepítés megszervezésé-
hez. Egy helyütt így fogalmaz: „Nem 
védekezni kell a reakció ellen, hanem 
támadásba kell átmenni, és a legke-
ményebb eszközöktől sem szabad 
visszariadni.” Kis idő elteltével Rajk, 
aki Nagyot váltotta a belügyminiszteri 
székben, büszkén mondja, hogy olyan 
jól sikerült felgyorsítani a kitelepítés 
lebonyolítását, hogy ’46 júniusára a ki-
telepítettek száma 130-135 000 körüli. 
A Magyar Kommunista Párt politiku-

saival lényegében egyetértett idősebb 
Antall József, a Független Kisgazda-
párt politikusa, a Tildy-kormány újjá-
építési minisztere, akinek zsidómentő 
tevékenysége ismert és elismert. Így 
nyilatkozott: „Soha nem lesz ilyen al-
kalom, hogy megszabaduljunk a né-
metektől. Legalább azok, akik német 
nemzetiségűnek vallották magukat, 
azok hagyják el az országot.”

A mai kor embere értetlenül szemléli, 
hogy az a politikus, aki az egyik üldö-
zött kisebbség tagjait megmenti, egy 
másik kisebbség tagjainak kitelepíté-
se mellett érvel annak alapján, hogy 
másként nem tudnak földet juttatni az 
igényjogosultaknak.

Tisztelettel és köszönettel gondolunk 
azokra, akik nem osztották a svábok 
kitelepítésének a szörnyű elgondolá-
sát, és szót is emeltek ellene. Ilyen töb-
bek között Mindszenty hercegprímás, 
Bibó István akadémikus, Veres Péter 
és Füst Milán írók, és Kéthly Anna szo-
ciáldemokrata politikus.

Az ő gondolkodásuk az európai ember 
gondolkodása, miszerint egy társada-
lom fejlettsége azon mérhető, hogy 
a többség hogyan bánik a kisebbsé-
gekkel. Hatalmaskodóan vagy egyen-
rangú félként tekint-e rájuk? Nyitottan, 
elfogadóan vagy kirekesztően? Kész-e 
az interakcióra, vagy gőgtől és félel-
mektől átitatott lélekkel elfordul em-
bertársaitól? 

1946 januárjában ismert művészek 
meleg hangú cikkben tiltakoztak az 
igazságtalanság ellen. Üzenetük min-
den időben érvényes: „Az embertől 
otthonát, környezetét, faluját, házát, 
földjét, kenyerét, vizét emberségesen 
elvenni nem lehet. És ez ellen akarunk 
mi felszólalni, és ez ellen kell az egész 
magyar társadalomnak tiltakoznia.”
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BÖJTE CSABA FÜVESKÖNYVE 2.

Mi teszi az embert boldoggá? Isten minden-
kinek megadja a boldogság kegyelmét, amit 
az ember rendszerint valahol elront. Azt 
hisszük, hogy önző vágyaink kielégítése, a 
világi kincsek gyűjtögetése, a másik ember 
fölötti hatalom gyakorlása vezet a boldog-
sághoz, pedig dehogy. A válasz egyszerű: 
rendezett viszony Istennel. Ha ezt a lépést 

megtettük, meglehetősen közel kerülünk a boldogsághoz.

RUFF ORSOLYA: VOLT EGY HÁZ

Van egy ház valahol a városban, egy ro-
mosnak tűnő, régi ház, amely rengeteg 
titkot rejt. A tizenkét éves Emma erről mit 
sem sejt, amikor egy szép napon beköltö-
zik a családjával. Ő először csak a sárkány 
formájú kandallót látja, a kalandos zegzu-
gokat meg az elvadult kertet. Hamarosan 
azonban különös dolgok történnek. Kódok 

és rejtvények, elsárgult levelek és régi naplóbejegyzések so-
rán feltárul az elfeledett ház története.

KISS JUDIT ÁGNES: 
BABARÓKA KÖVECSKÉI

Babarókáék immár négyesben, Aprókával 
együtt élik mindennapjaikat – ez egy nagy 
testvérnek bizony nem mindig könnyű. Kü-
lönösen, hogy a költözés miatt még óvodát 
is kellett váltani, és az új Kisdedóvó közel 

sem olyan barátságos, mint az előző részekből megismert Kö-
lyökőrző. Mindennapi, valós élethelyzetek, sokszor nehéz té-
mák, ugyanakkor sok-sok kedvesség, jóleső melegség és biz-
tonságot adó szeretet – ezt nyújtják Kiss Judit Ágnes meséi.

FÁBIÁN JANKA: ÁRVÍZI NAPLÓ

A Cholera-naplóból megismert Gruber Vil-
ma, aki már nem kíváncsi kamaszlány, ha-
nem bájos, fiatal nő, a természeti kataszt-
rófa idején Pesten, az idősebbik nővérének 
házában tartózkodik. Mivel az otthonuk a 
megáradt folyótól csak egy utcányira fek-
szik, kis családjával hamarosan az esemé-
nyek középpontjába kerül. Fábián Janka 
új kisregényében megismerhetjük annak 
a pár szörnyű napnak a történetét, amely 

szinte pontosan tíz évvel a forradalom kitörése előtt sokak 
életét romba döntötte, de egyúttal az újrakezdés reményét is 
megcsillantotta.

A boldog király
100 éve halt meg Boldog IV. Károly király

2010-ben az akkori plébános, dr. Karaffa János jóvoltából került a 
ligeti templom kápolnájába Boldog IV. Károly csontereklyéje. Cik-
künkben felidézzük a 100 éve elhunyt királynak, Habsburg Ottó 
édesapjának életútját.

IV. Károly 1887. au-
gusztus 17-én szü-
letett az alsó-auszt-
riai Persenbeugban. 
Apja Ottó főherceg 
volt, Ferenc József 
unokaöccse, édes-
anyja pedig Mária 
Jozefa szász király-
lány. Keresztapja az 
uralkodó testvére, 
Károly Lajos lett. Ká-
rolyt ekkor még né-
gyen is megelőzték a 
Habsburg–Lotharin-
giai-ház trónöröklési 
rendjében: édesapja, 
keresztapja, Rudolf 
és Ferenc Ferdinánd. 

Az ifjú herceg gon-
dos katolikus nevel-
tetésben részesült. 

Érdekesség, hogy egy soproni orsolyita zárda apácája már Károly 
nyolcéves korában megjövendölte, hogy sok szenvedésben lesz 
része. Azt kérte, „burkolják a fiatal főherceget imádságba, mert 
császár- király lesz, aki sokat fog szenvedni, és célpontja lesz a pokol 
támadásainak”. Így Károlyért már életében imádkozott egy vallásos 
közösség, majd ebből alakult ki halála után a Károly Király Imaliga a 
Népek Békéjéért, mely egy napjainkban is világszerte jelen lévő nem-
zetközi szervezet.

1894-től az édesapa, Ottó főherceg a soproni huszárezred parancs-
noka lett, és a család is vele tartott. A kis Károlyt először Tormássy 
János, később pedig fia, Tormássy Artúr tanította magyar nyelvre és 
irodalomra, aminek eredményeként Károly később ugyanolyan jól be-
szélt magyarul, mint németül. A feljegyzések szerint szívesen olva-
sott is magyarul, kedvelte Petőfi műveit, sőt kívülről tudta a Nemzeti 
Dalt – ami eléggé meglepő egy Habsburg főhercegtől. Egyetemi ta-
nulmányait Bécsben és Prágában végezte állam- és jogtudományból, 
valamint egyházjogból.

1911. október 21-én vette feleségül Bourbon-Pármai Zita hercegnőt, 
tíz évig tartó boldog házasságukból nyolc gyermek született. Társa-
dalmi köreikre nem jellemző módon példás családi életet éltek. A há-
zaspár mértéktartó és egyszerű életvitelében mindig jelen volt a jóté-
konyság, a szegények és a rászorulók felkarolása. Egymásra találtak 
a buzgó imaéletben is, és később gyermekeiket ugyanerre nevelték. 
Életre szóló elköteleződésüket a kölcsönös bizalom hatotta át.

1912-ben Károly őrnagyi rangban a 39. debreceni ezred zászlóalj-
parancsnoka lett. Kedves emléke volt az a bajtársiasság, amit itt a 
katonák részéről tapasztalt, személyes élményei tovább erősítették a 
magyarok iránti szeretetét. Zita mindeközben magyarul tanult, hogy 
ezen a téren is méltó társa lehessen férjének, a leendő uralkodónak. 

1914-ben Ferenc Ferdinánd halálával Károly lett a Monarchia trónörö-
köse. Bár a háborút a kezdetektől helytelenítette, katonaként teljesí-
tette a kijelölt szolgálatot. 1916-ban pedig Ferenc József halálával ő 
lett Ausztria császára és Magyarország utolsó királya. Uralkodóként 
a rábízott népek iránti szeretet vezérelte, és azt vallotta, hogy egy ki-
rály legszentebb kötelessége a béke helyreállítása. XV. Benedek pápa 
béketörekvéseinek támogatójaként ezért minden erejét a háború be-
fejezésére fordította. Ahogy Karaffa János atya írja róla: „Károly oszt-

rák császárként, magyar királyként mindig a béke 
embere volt. Már uralkodásának kezdetétől jelentős 
erőfeszítéseket tett a háború befejezésére, komo-
lyan igyekezett béketárgyalásokat folytatni, s nem 
rajta múlott azok sikertelensége. A Szentatya a bol-
doggá avatási szentmise keretében szintén kiemel-
te a béke érdekében tett erőfeszítéseit és uralkodói 
bölcsességét.” (Dr. Karaffa János: Boldog Károly – a 
béke és igazságosság királya)

Károly a magyarokkal is békés kapcsolatra töreke-
dett. Ennek egyik jelképes gesztusa, hogy amikor 
felkérték, hogy a korábbi szokásoknak megfelelően 
küldjön maga helyett egy királyi herceget, aki képvi-
seli őt a Szent Jobb-körmenetben, Károly azt felelte: 
„Tudja mit, magam fogok elmenni”. 1917. augusz-
tus 20-án tehát – történelmünk során először – egy 
Habsburg király részt vett azon a körmeneten, ame-
lyet a szabadságharc bukását követően éppen azért 
hoztak újra szokásba, hogy Szent István közbenjá-
rását kérjék az országért, a bécsi elnyomás meg-

2010-ben került a klotildligeti temp-
lom Szeplőtelen Fogantatás-ká-
polnájába Boldog IV. Károly király 
csontereklyéje dr. Karaffa János 
atya jóvoltából. A tavaly júniusban 
elhunyt egykori plébános ugyan-
is alapító tagja volt a Károly Király 
Imaliga nemzetközi szervezetének. 
A csontereklye az Imaliga tulajdo-
na, őrzési helye pedig a klotildligeti 
templom kápolnája. Az ereklyéhez 
Domján Károly tervei alapján ké-
szült az ereklyetartó szekrény. A 
mellette látható emléktáblát Boldog 
IV. Károly király domborművével 
Bognár Béla Klotild-díjas ötvös- és 
grafikusművész készítette.

Tavaszi gyerekprogramok

Áprilisban két rendezvénnyel várta a piliscsabai csa-
ládokat a művelődési ház. Húsvét előtt egy héttel a 
Kolompos együttes adott koncertet a Klarissza-házban, 
miközben gyönyörű nemeztojások készültek Fruzsi néni 
segítségével, valamint finom kürtőskalácsot lehetett ké-
szíteni az udvarban. Remek hangulatot teremtett a kö-
zös éneklés, tánc és hangszerbemutató.

Két hétre rá a Tájházak napján is sok-sok gyermek vett 
részt a Csaba-kerti programokon: virágültetés volt a 
Föld napja alkalmából, íjászat a Pilisi Királyi Íjászokkal, a 
kisebbeket pedig a kosaras körhinta és a népi fajátékok 
szórakoztatták, és ezen a napon is készültek ropogós 
kürtőskalácsok.

MIKK

szűnéséért. Ferenc József ezért maradt mindig távol, Károly 
viszont éppen ezért jött el.

A háborút követően kényszerűen visszavonult az államügyek-
től, de nem mondott le, hiszen az Istentől ráruházott felelősség 
kötelezte. XV. Benedek pápa buzdítására, aki tartott a kommu-
nista önkényuralom közép-európai terjeszkedésétől, 1921-ben 
kétszer is megkísérelte békés úton visszafoglalni a magyar 
trónt, terve azonban nem sikerülhetett. Madeira szigetére került 
száműzetésbe, ám ő ezt is úgy fogadta, mint Isten akaratát. 
Szegénységben, egy nyirkos házban élt családjával, ahol a mos-
toha körülmények miatt betegség támadta meg. A fájdalmakat 
engesztelésül ajánlotta fel: „Azért kell ilyen sokat szenvednem, 
hogy népeim megint egymásra találjanak.” 1922. április 1-jén, 
100 éve halt meg Madeira szigetén. Ottani sírja zarándokhellyé 
vált, tiszteletét a világon elterjedt Károly Király Imaliga ápolja. 
2004. október 3-án avatta boldoggá Szent II. János Pál pápa.

Karaffa János így emlékezett rá: „Hálatelt szívvel gondolhatunk 
most Károly királyunkra, és büszkeséggel tölthetnek el minket 
a boldoggá avatott magyar király fiának, Habsburg Ottónak a 
szavai, aki azt mondotta, hogy tudomása szerint nincs még egy 
olyan nemzet a világon, amelynek első királyát szentté, az utol-
sót pedig boldoggá avatták volna.”

Lichtneckert Eszter
Forrás: honismeret.hu, vatican.va

Fotó: Szabó János

Fotó: Fortepan / Bindorfer Ferenc
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Piliscsaba képi krónikása

PORTRÉ PORTRÉ

Mikor és hogyan került kapcsolatba a virágkötészettel? 

Táj- és kertépítő mérnökként végeztem a Kertészeti Egyetemen 
1973-ban, majd két évig egy tervezőirodában dolgoztam, amikor 
megkerestek, hogy lenne-e kedvem tanítani Kecskeméten az akkori 
Kertészeti Főiskolai Karon. Kertépítést, kertfenntartást, fák, cserjék 
ismeretét kellett tanítanom, akkor szó sem volt még virágkötészet-
ről. Elkezdtem dolgozni, egy idő után a tanszékvezetőm megkérdez-
te: János, van itt egy fakultatív tantárgy, a virágkötészet. Te tanultál 
művészettörténetet, növénytant, kerttörténetet, és még sok mindent, 
ami ehhez is szükséges, nem lenne kedved megtartani a heti két 
órát? Megpróbáltam, és bizony ott ragadtam a virágkötészetnél. Ez 
1975-ben volt. 

Hogy vezetett az út Kecskemétről Piliscsabára?

Összeházasodtam a volt egyetemi diáktársnőmmel, és az idő elő-
rehaladtával egyre több elfoglaltságunk kötött minket a fővároshoz. 
Feleségem egy budapesti kórusban énekelt, én a főiskolai teendőim 
mellett akkor már különböző cégeknél is tanítottam virágkötészetet, 
emellett versenyekre is jártam zsűrizni. Az akkori körülmények között 
egy rémálom volt az ingázás, közelebb akartunk költözni Budapest-
hez. Szerencsénkre Piliscsabán meghirdették ezt a házat, amiben 
most is élek, akkor még félkész volt. Amikor Budapest felől érkez-
ve elértünk a Kopár-hegyhez – előtte nem jártunk errefelé –, tudtuk, 

hogy bárhogyan is, de ide kell jönnünk. 1983-ban költöztünk, a fiaink 
akkor már egy- és háromévesek voltak.

Miként folytatódott a karrierje?

1989-ben ismert virágkötők, kertészek alapítottunk egy egyesületet, 
a Magyar Virágkötők, Virágkereskedők Szakmai Egyesületét, mintegy 
50 fővel. Abban az időben egyre több „maszek” dolgozott, de a szak-
mának nem volt érdekképviselete, ezért alapítottuk ezt a független 
egyesületet. Először főtitkár lettem, aztán elnök. Nagyon megsze-
rettem, versenyeket, bemutatókat, szakmai utakat szerveztem. Mi 
rendeztük az első Valentin-napi kiállítást Budapesten, a Novotelben, 
majd később az Iparművészeti Múzeumban. Ez olyan sikeres volt, 
hogy felmerült a kérdés: miért nem tartunk minden nagyobb ünnep 
előtt egy virágos rendezvényt, hogy a nagyközönségnek bemutassuk 
a szakma kiválóságait, munkáikat, fokozzuk a virággal foglalkozók 
népszerűségét és elősegítsük üzleti tevékenységüket? Így került 
sor az adventi virágkötészeti kiállításokra a Néprajzi Múzeumban. 
A Savaria Floriadeae elnevezésű virágkötészeti diákverseny is az én 
javaslatomra jött létre Szombathelyen, idén már 33. alkalommal ren-
dezték meg. Indítottunk egy szakmai magazint is Virágkötészet cím-
mel, ennél a fotózás, írás, szerkesztés, postázás az én feladatom volt. 
Tettem, amíg győztem, aztán lemondtam az elnökségről, átadtam a 
helyem a fiatalabb generációnak.

Miért szerette meg ennyire a virágkötészetet?

Leginkább azért, mert nem kellett csinálnom, csak abban a két 
iskolai órában. No meg a nap 24 órájában... (nevet) Kívülről úgy 
látszik, hogy a virágkötészet könnyű szakma, de valójában na-
gyon strapás, nehéz foglalkozás: a virágokat, a kellékeket be kell 
szerezni, ehhez sok pénz kell, üzlet kell hozzá, emellett ott van az 
előkészítés, a feldolgozás, és van benne kockázat is bőven, mert a 
virág egy élő szervezet, gyorsan hervad. Ugyanakkor a növény fan-
tasztikus alapanyag. Ha az ember megtalálja az adott növényhez 
a megfelelő felhasználási módot, hogy csokrot köt vagy tálat ké-
szít, fali díszt vagy térkompozíciót állít össze, akkor a kettő össz-
hangba kerül, és ennek az összhangnak a megtalálása nagyon 
érdekes feladat.

Érdemei a szakmában vitathatatlanok, nyugdíjazása után ké-
nyelmesen hátra is dőlhetett volna. Mégis ön lett Piliscsaba képi 
krónikása…

14 éves korom óta hobbiból fényképezek mindenfélét, főként persze 
a természetet. Amikor a Kertészeti Egyetemre kerültem, még aktí-
vabb lettem, jártuk az országot és a világot, fotóztam a történelmi 
kerteket. Később import-export nagykereskedéseknél dolgoztam, 
az utolsó 18 évben például az Artfleur virágkötészeti kellék nagy-
kereskedésben voltam művészeti vezető, ami azt jelentette, hogy 
részt vettem az áruk kiválasztásában és eladásában, többek között 
a propagálás is az én feladatom volt, tehát ott is sokat fényképez-
tem. Végül aztán elmentem nyugdíjba, és felszabadult egy kis időm. 
Igazából akkor kezdtem el igazán piliscsabaivá válni, hiszen addig 
csak aludni jártam haza. Van nem messze tőlünk egy pizzéria, el-
jártam oda fotózni az összejöveteleket, a többi jött magától. János 
bácsi, lefotózna a családdal? János bácsi, lesz esküvőnk, eljön fo-
tózni? Ezeket nagyon szívesen megtettem, és mindig ingyen, mert 
szeretek adni. Amíg jut zsíros kenyérre, addig ez rendben van. Itthon 
vagyok, ráérek, ez az egyik szórakozásom. Mindent, ami itt történik, 
szeretek megörökíteni, ha tudok róla, és van rá időm. A legutóbbi 
nagy élményem a templomtorony tetejének a cseréje, arról is van 
egy nagy sorozatom, az első pillanattól, amikor leszedték a régi te-
tőt, az építés folyamatáról, az új felrakásáig. A fotóim a Piliscsabai 
képek Facebook-oldalon jelennek meg, és szabadon felhasználha-
tók. De van virágkötészeti témában is két oldalam, a Virágkötészet1 
és a Virágkötészetszakma, mert nem szakadtam el teljesen, most 
is járok még vizsgáztatni.

Miért fontos, hogy mindent megörökítsen?

Mert élvezem, és szeretek ott lenni a rendezvényeken. Az egyik fiam 
és az indonéz felesége egy tengerjáró hajón dolgoznak, és amikor a 
pihenőidőben Magyarországon vannak, akkor nálam laknak, olyankor 
nyüzsgő az életem. Amikor viszont egyedül vagyok, rengeteg időm 
van, legalábbis azt hiszem... Egyébként nem is az a sok munka, hogy 
kattintgatom a fényképezőgépem, hanem a képekkel az utómunka. 
Mégis kedvemre való ez a tevékenység. Az a jó oldala a fotózásnak, 
hogy kialakulnak a kapcsolatok. 

És mi a rossz oldala?

Nincs kimondottan rossz oldala, inkább csak kellemetlen. Vannak itt 
helyben is profi fotósok, akik ebből a munkából élnek meg, nem sze-
retném az ő köreiket zavarni azzal, hogy én ingyen adom a digitális 
képeket. Azt hiszem, eddig sikerült egyensúlyban tartanom velük a 
kapcsolatot. Viszont ami ingyen van, annak általában nincs értéke. 
Aki mégis elfogadja ezt, az megérti, hogy szívesen adom. Nagyon 
szeretek egyébként portrékat, emberi arcokat fotózni. Ha elmegyek 
egy esküvőre, meccsre, rendezvényre, és fotózom az eseményeket, 
közben mindig sok portrét készítek. Ők nem is tudnak róla, csak utó-
lag derül ki. Szeretem látni az emberek őszinte kisugárzását, és hogy 
sikerült-e elkapnom azt a pillanatot, amiben megmutatták az igazi ar-
cukat. Ha sikerül, boldog vagyok, nekem ez jelenti a fizetséget, nekik 
pedig a képeim az örömöt.

Hogy érzi magát Piliscsabán ennyi év után?

Nagyon jól! Örülök annak, hogy a szlovák, a német, a roma és más 
közösségek, kulturális egyesületek, klubok is befogadtak. Már-már 
lelkiismeret-furdalásom van, ha nem tudok elmenni egy-egy össze-
jövetelükre. Nagyon sok kis közösség, család van, akikkel életemben 
nem gondoltam volna, hogy ha nem is barátok, de jó ismerősök le-
szünk. Ezek az ismeretségek évről évre szaporodnak: például az ifi 
focisták, akiket fotóztam, megnőttek, apák lettek, akiket pedig évek-
kel ezelőtt a pizzériában fotóztam, már családosak. Mindenki nagyon 
segítőkész, bármire szükségem van, jön a segítség. Amikor kérdezik, 
hová megyek nyaralni, azt szoktam mondani, hogy Piliscsabára. Hát 
kell ennél szebb hely? Gyönyörű. 

Mivel tölti az idejét, ha éppen nem a fotográfiával vagy a virágkö-
tészettel foglalkozik?

A kertemmel, és vannak unokáim, a másik fiam gyerekei, akik meg-
zavarják a csendes életmódomat: három arany gyermek, nagyon jól 
elvagyunk, van egy titkos szövetségünk. Sokan úgy hívnak a város-
ban, hogy Szabcsi, ezt a becenevet még az egyetemen kaptam, de 
a családban is így hívnak, és persze a kisunokák is eltanulták, ebből 
már születtek vidám történetek. Fontos számomra a családom, min-
den ünnep róluk szól: mindig itt van a volt feleségem, a gyerekek, a 
feleségeik, az unokák. Most húsvétkor is jött mindenki, aki tudott.

Kreatív, aktív életet él. Van bármi, amire még vágyik?

Az életem arról szólt, hogy gyűjtöttem a virágkötészet „mindenét”. 
Szeretném rendszerezni a szakma magyarországi történetét. Majd-
nem ötven év telt el, amióta először találkoztam a virágkötészettel. 
Ennek az ötven évnek az anyaga itt van nálam. Nagy részét már fel-
vittem gépre, embertelen nagy munka. A másik célom feldolgozni a 
családunk történetét, eljutni a dédszüleimig, ez egyébként a gyere-
keknek is igényük. Olyan nagy vágyaim nincsenek, éljek boldogan, 
menjek el az összejövetelekre és még sokáig fotózhassak. Pozitív 
ember vagyok. Az élet nem a haragról szól, hanem arról, hogy le-
gyünk boldogok, örüljünk, éljünk, amíg megadatott.

Mester-Kovács Erzsébet

Szabó János szinte mindenhol ott van és fáradhatatlanul dokumentálja képeivel a település történéseit. 
Korábban virágkötő szakemberként tankönyveket, folyóiratot írt, tanított, versenyeket szervezett és a 
mai napig zsűrizik. Arról beszélgettünk, milyen út vezetett a virágoktól a piliscsabai képekig.



PI-TE a Cserhátban
Ma már Írott-kőtől Hollóházáig vezet az Országos Kéktúra, hossza meghaladja az 1170 kilométert, a 
teljesítők száma megközelíti a nyolcezret. A Piliscsabai Természetjáró Egyesület tagjai a túra egyik leg-
látványosabb szakaszán jártak. 

A manapság óriási népszerűségnek örvendő Országos Kéktúráról 
bizonyára mindenki hallott már. Arról viszont talán nem mindenki 
tud, hogy a mai Lokomotív Turista Egyesület jogelődje éppen 70 év-
vel ezelőtt, 1952-ben indította útjára a jelvényszerző túramozgalmat. 
Akkoriban még csak az egyesület tagjai teljesíthették, és az útvonal 
is rövidebb volt a mainál. A Tapolcától a Tolvaj-hegyig (Zemplén) ve-
zető, kék sávval jelzett út 852 km hosszú volt. Már a kiírás évében 
megvolt az első teljesítő, Horváth József, akinek a síremléke éppen a 
piliscsabai temetőben van. A kéktúra útvonaláról stílszerűen egy kék 
kereszt turistajelzés vezet a nyughelyére. 

Később mindenki számára teljesíthetővé tették a túrát. A Piliscsabai 
Természetjáró Egyesület tagjai közül is sokan végigjárták már, sőt 
van, aki már többedszer teljesíti a túrakiírás feltételeit. Február leg-
végén, tavaszt idéző időben, a túra cserháti szakaszának egy részén 
kirándultunk. Becskéről indulva nem kellett sokat gyalogolni az első 
látványosságig, ugyanis a település határában található a Megvilágo-
sodás sztúpája. Miután háromszor körbejártuk, hogy a kívánságaink 
teljesüljenek, meredek kaptató leküzdésével és egy kis kitérővel jutot-
tunk fel Szandavár romjaihoz. A tiszta időnek köszönhetően a hegy-
tetőről egészen a felvidéki hegyekig elláttunk. Jól kivehetőek voltak 
a Nagy-Fátra, az Alacsony-Tátra és a Magas-Tátra hófedte csúcsai. 
Közvetlenül alattuk az előttünk álló út kis falvait is felismertük. Ezek 
Szandaváralja, az ország egyetlen „orsós magnó” múzeumáról híres 
Terény, valamint Cserhátsurány voltak. A falvakat néhol zöld, néhol ek-
kor még élettelen szántóföldek és legelők választották el egymástól. 

A távolba nézés után az ereszkedés valahogy könnyebb és gyor-
sabb volt, mint a feljutás. Jó tempóban haladtunk egyik kis falutól 
a másikig. A viszonylag jó idő és a jókedv végig kitartott. Egy eldu-
gott kis zsákfaluban, Nógrádsipeken töltöttük az éjszakát egy remek, 
turista barát vendégházban. Másnap innen folytattuk a kék utat. Egy 
10 kilométeres erdei szakasz után a következő település az UNESCO 
világörökség listáján is szereplő, világszerte ismert Hollókő volt. Vé-
gigjártuk az ófalu műemlék épületekkel szegélyezett főutcáját, és 
megnéztük Hollókő várát is, de csak kívülről (mivel a vár felújítási 
munkálatai még tartanak). 

Egy kis kaptatóval értünk fel a Szár-hegyre, ahol néhány éve épült 
az Isten keze elnevezésű, valóban kéz formájú kilátó. A hely igen 
nagy népszerűségnek örvend, ezért itt az eddig megtett szakasz-
tól eltérően rengeteg túrázóval találkoztunk. A hegytetőn egy kicsit 
megpihentünk, majd elindultunk a lábánál fekvő Felsőtold felé. A te-
lepülést épphogy csak érintettük, majd a szokásos mezőn való gya-
loglás után máris Alsótold következett. A falu után már közel voltunk 
a célunkhoz. Egy utolsó kis emelkedő után elértük a híres Bableves 
csárdát. A két nap alatt közel 50 kilométert tettünk meg és útközben 
6 lenyomatot gyűjtöttünk az igazolófüzetünkbe. Legközelebb innen, 
vagy máshonnan folytatjuk a vándorlást.

Bohner Zoltán
a Piliscsabai Természetjáró Egyesület elnöke
Fotók: Király Gábor
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Mindenki a pályánFolytatódik 
a Sulikupa túra
Május 7-én tartjuk a soron következő, negyedik Sulikupa tú-
ránkat. Kesztölcön, a Csurgó buszmegállónál találkozunk 
8.30-kor, innen indulva először a Kétágú-hegyet hódítjuk meg. 
Az Öreg-szirten tartunk egy pihenőt, ahol gyönyörködhetünk 
a kilátásban. Ezután folytatjuk az utat a Fekete-hegyig. A tu-
ristaháznál elfogyasztjuk a magunkkal vitt elemózsiát, majd 
a Postás-úton ereszkedünk vissza Kesztölcre. A táv 9,6 km, 
431 m szintemelkedéssel. Terveink szerint 12 órára érünk 
vissza a kiindulási helyre. 

Érdemes az időjárásnak megfelelően és rétegesen felöltözni, 
innivalót és egy kis elemózsiát lehet hozni az útra. Útközben 
begyűjthető két Pilisi Kilátások túramozgalom bélyegző, az 
ehhez szükséges füzetet se hagyjuk otthon. Szeretettel vá-
runk mindenkit!

A QR-kód beolvasásával elérhető a 4. Sulikupa 
túra útvonala: 

PI-TE

Fuss az erdész szemével

Az Országos Erdészeti Egye-
sület Fuss az erdész szemével 
elnevezésű programsorozatot 
indít, melynek tavaszi kihí-
vása ismét a Pilisbe várja az 
erdőjárókat. A május végéig 
teljesíthető 10 kilométeres táv 
Pilisborosjenőről indul és ide 
is tér vissza, útközben pedig 
csak fotóznunk kell.  

A kirándulókat és sportolókat az instant terepfutó körön 
QR-kódokkal ellátott, ideiglenes turistajelzések kalauzol-
ják, ahol számos érdekességet rejtő kihívás vár. A tavaszi 
kihívás során olyan erdei élőlények fényképeit várják az 
erdeisportok@oee.hu e-mail-címre, melyekkel az út során ta-
lálkoztunk, és számunkra a tavaszt jelképezik, legyen virág, 
fakadó levél, bogár vagy bármilyen más élőlény.

Az útvonal Pilisborosjenőről, a Föld utca és Határ út sarká-
ról indul, majd 10,7 kilométer megtétele után ide tér vissza. 
Az indulástól az első látnivaló a Kevély-hegyi tanösvény kál-
váriája, majd a messziről is feltűnő, Teve-sziklának nevezett 
kettős ágú szirt következik, amely az egykori kőfejtő területén 
áll, és amelynek közeléből élvezhetjük a kilátást a Szénások 
és a Kutya-hegy csoportja felé. Tovább haladva, immár lefelé, 
az útvonal talán legismertebb – bár nem erdei kötődésű – 
attrakciója, az egri vár makettje tekinthető meg. Ezután igazi 
természeti érték várja a túrázókat, futókat: az útvonal olyan 
erdőrészletben halad, amely egy ritka és védett, ún. reliktum 
növényfajnak, a hegyi tarsókának ad otthont. A túra útvonala 
részben Pilisborosjenő lakóövezetének határán vezet, ahol a 
Pilisi Parkerdő 25 hektár, cser és kocsánytalan tölgy főfajú, 
kísérleti örökerdőt hoz létre. Túra- vagy futócipőt fel!

PP

A tavasz elhozta az életet a focipályákra is, 
így – ha a viharos időjárás időnként közbe 
is szólt – csapataink ismét hetente átélhetik 
a sportág ünnepét, a bajnoki meccseket. A 
történésekről utánpótlásedzőink közül né-
hányan számolnak be.

Tütünkov Krisztián így látja az U16-os csapatot:
A szeszélyes időjárás miatt tavasszal idáig háromból 
csak egy meccset tudtunk lejátszani. Mogyoródon a 
havazás miatt nem volt alkalmas a pálya a játékra, az 
UDSE ellen a Gázgyár pályafenntartója nem engedte, 
hogy tönkretegyük a viharban felázott pályát. Ezért már ki vol-
tunk éhezve egy jó mérkőzésre, amire április 23-án került sor, 
a Göd csapatát 3:1-re győztük le itthon. Biztató jel, hogy egyre 
többen vagyunk az edzéseken, sérülésből visszatérő és újon-
nan érkező játékosokkal egészültünk ki.

Aknai Beatrix, az U17 lánycsapatának trénere:
A remek tavaszi kezdet után egy mélyebb gödörbe 
csusszantunk bele, de minden erőnkkel a kijutáson 
dolgozunk a lányokkal. Pontjaink ugyan még nem 
mutatják, de egyre több és szebb akcióvezetésünk, 
illetve kapura törésünk volt az elmúlt meccseken. 
Ezekben bízva próbáljuk visszaszerezni minden erőnket a to-
vábbi meccsekre, hogy eredményességünk pontokban is meg-
mutatkozzon.

Bergendy László:
Az U7-es csoport a téli időszakban a Páduai iskola 
kis tornatermében tartotta edzéseit. Jelenlegi létszá-
munk 14–15 fő, ezért az edzéseket csoportbontás-
ban tudtuk megoldani. Tóbiás István (István bácsi) 
a kisebbeknek és a kezdőknek tartotta a foglakozá-
sokat, jómagam pedig a haladóknak, aki már rend-
szeres résztvevői a Bozsik Fesztiváloknak. A jó idő 
beálltával március közepétől újra a sportlétesítmény-
ben edzünk, és készülünk az előttünk álló Bozsik 
Fesztiválokra.

U13-as csapatunk a téli alapozás alatt keményen dolgozott. 
Az edzéseken rendszerint 10–12 fővel tudtunk foglalkozni. A 
felkészülési időszakban egy edzőmérkőzést tudtunk játszani, 
ezt is az UTE korosztályos csapatával. Ezen kívül a Pest Megyei 
Futsal7vége tornáin szerepeltünk. Ezek a mérkőzések folyama-
tos játéklehetőséget biztosítottak az edzések mellett. Március-
ban újra elkezdődtek a ¾ pályás mérkőzések. Az első akadályt 
sikerrel vettük, a solymári gárdát győztük le 2:1 arányban, és 
készülünk a bajnokság további mérkőzéseire.

Csima György, a Vasas korábbi kitűnő játékosa, az U11 mestere:
U11-es csapatunknak a téli felkészülés részeként a Pest Megyei 
Futsal7végéken való részvétel biztosított állandó játéklehetősé-
get, mellette pedig nagyszerű edzőmérkőzéseket játszottunk a 
környékbeli csapatokkal. Egy Bozsik-tornán vagyunk túl, a má-
sodik az áprilisra nem jellemző havazás miatt elmaradt, így azt 
május folyamán pótoljuk. Csapatunk nagyszerűen 
helytáll, felvette a versenyt a körzetünkhöz tartozó 
más egyesületekkel, továbbá külön öröm, hogy há-
rom fiatal tehetségünk is a körzeti kiválasztó edzé-
sek, illetve kiemelt tornák állandó résztvevője. 

Piliscsaba Sportegyesület
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Látványos beruházások valósulnak meg sportközpontunk-
ban, ennek munkálatai májusban kezdődnek el. Célunk, 
hogy legkésőbb a júniusi 25-ei Piliscsaba – FTC öregfiúk 
gálameccs re minden elkészüljön.

A műfüves nagypályánk világításának korszerűsítése a köny-
nyebbik falat, a lámpatesteket már beszereztük, május első 
felében felszereljük őket. Köszönet érte előre is többeknek, 
akik a bekötést, szerelést, állványozást díjmentesen elvégzik.

Az épület pálya felé néző oldalára létesítendő teraszhoz meg-
kaptuk a szükséges engedélyeket, így ez a munka is elkez-
dődik. Az ideiglenes, csúf raktár-konténerünket is leváltjuk 
egy kulturált kinézetű tárolóházra. Mindkettő komfortosab-
bá, szebbé, korszerűbbé, élhetőbbé teszi majd a sporttele-
pet. Ezekhez a projektekhez is kaptunk felajánlásokat részint 
ugyanazoktól a vállalkozótól, akik azt kérték, nevük nem kell, 
hogy ismert legyen.

A fenti beruházásokért nagyon hálásak vagyunk mindenkinek, 
beleértve azokat a támogatókat is, akik munkájukat adják a 
megvalósulásért. Már a pályázat beadásakor is bekalkulál-
tunk saját részt, de az azóta történt számottevő áremelkedé-
sek miatt lehetetlen lett volna annak megvalósítása, ha nem 
lennének segítőink.

Gáspár Zsolt
PSE elnök

SPORT

PILISCSABAI POLGÁR
Felelős kiadó: Piliscsaba Város Önkormányzata 
XXXII. évfolyam, 5. szám
Főszerkesztő: Sólyom Ágnes
Munkatársak: Kovács Ildikó, Lichtneckert Eszter, Mester-Kovács Erzsébet, Szima Roland
Elérhetőségeink: piliscsabai.polgar@gmail.com, +36 70 866 3289
A júniusi szám lapzártája: május 13.
A szerkesztőség fenntartja a beérkezett nyersanyagok szerkesztési jogát, kéziratot nem 
tartunk meg és nem küldünk vissza. Az újságban megjelenő hirdetések valóságtartalmáért 
felelősséget nem vállalunk.
A Piliscsabai Polgár havonta 3000 példányban, ingyenesen jelenik meg.
Címlapfotó: Szima Roland
Tördelés, nyomdai előkészítés: Szima Roland
Nyomda: Virtuóz Kiadó és Nyomdaipari Kft.
Hirdetésfelvétel a júniusi számba: május 13.

HIRDETÉSFELVÉTEL 
A PILISCSABAI POLGÁRBA: 

piliscsabai.polgar@gmail.com
+36 70 866 3289

Szélesség × magasság

1/1 184 mm × 262 mm 48 000 Ft

1/2 184 mm × 128 mm 24 000 Ft

1/4 90 mm × 128 mm 12 000 Ft

1/8 90 mm × 62 mm 6 000 Ft

1/16 43 mm × 62 mm 3 000 Ft

HIRDETÉSEK

AJTÓ, ABLAK

Műanyag, fém nyílászárók, MARTOM bejárati
ajtók, beltéri ajtók, redőnyök, rovarhálók,

kül- és beltéri árnyékolók, tetőablakok

3 MILLIÓS ÁLLAMI TÁMOGATÁS 
NYÍLÁSZÁRÓ CSERÉRE

Rövid határidő, kedvező ár! 

KÉRJE INGYENES AJÁNLATUNKAT!
Solymár, Ibolya utca 18.

Tel: 06 20 320 93 99
E-mail: pevdi@pevdi.hu

www.pevdi.hu
Előzetes időpont-egyeztetést követően!

Műanyag, fém nyílászárók, MARTOM bejárati 
ajtók, beltéri ajtók, redőnyök, rovarhálók,  

kül- és beltéri árnyékolók, tetőablakok
NÁLUNK AZ ÜGYFÉL AZ ELSŐ!

Rövid határidő, kedvező ár,  
megbízható minőség, szakmai tanácsadás,  

komplex szolgáltatás!

KÉRJE INGYENES AJÁNLATUNKAT!
Mintaterem:   Solymár  •  Tel: 06 20 320 93 99 

E-mail: pevdi@pevdi.hu  •  www.pevdi.hu
Előzetes időpont-egyeztetést követően!

AJTÓ, ABLAK
NAGY 

TAPASZTALATTAL 
RENDELKEZŐ 

GYÓGYPEDIKŰRÖS 

várja sok szeretettel 
kedves vendégeit.  

ELÉRHETŐSÉG:
06/20-2-568-564

2085 Pilisvörösvár, Budai út 18/A 
(Toyota kereskedés mellett)

Tel.: (+36) 30/606-5921
(06) 26/331-897

ÚJ ÉS HASZNÁLT, 80-90%-OS ABRONCSOK
EXTRÉM MÉRETEKBEN IS!

*használt és új abroncsok
  értékesítése
*gumiszerelés 10-23"-ig
*centrírozás
*gumiabroncs és felni javítás
*szezonális gumi/felni tárolás
*alu- és lemezfelnik értékesítése
 (új és használt)

www.goliatgumi.huwww.goliatgumi.hu

Nyitva: 
00 00H-P: 8 -17

Szo: zárva
V: zárva

Szervizünkben a raktárról vásárolt 
új abroncsok szerelése díjmentes.

Szervizünkben a raktárról vásárolt 
új abroncsok szerelése díjmentes.

DUGULÁSELHÁRÍTÁS

0–24
BONTÁS NÉLKÜL

✔ VÍZVEZETÉK-SZERELÉS
✔ CSATORNAKIÉPÍTÉS
✔ CSŐ- ÉS
  CSATORNATÖRÉS-
  JAVÍTÁS

+36-70/624-20-81

Gabó
duguláselhárítás

SZÍN- és  
STÍLUSTANÁCSADÁS 
hölgyek részére,  
Pilisvörösváron 

 
Hoffmann Dóra 
06-30-315-3259 
dori@stilusvarazs.hu 
www.stilusvarazs.hu  
 

Kedves csabaiak 
és környékbeliek!

A PSE sakk szakosztálya 
szeretettel várja a sakk 
iránt érdeklődőket és sak-
kozni szeretőket, hogy egy 
fantasztikus közösséget 
építsünk. 

Jelentkezni az alábbi e-mail-címen lehet: zsolt.pal99@gmail.com

Megkezdődnek 
a fejlesztések a sportpályán

Takarítás 
és lakásrendezés

Ha nem boldogulsz a sok 
teendővel… Ha szeretnéd, 
hogy az otthonod rendben 
és tisztaságban várjon…
HÍVJ! SEGÍTEK! 

ILDIKÓ
Tel.: +36 31 2002 555

Budapesti építőipari cég szakképzett 
festőket és hideg-/melegburkolókat keres 
Pest megye, Budapest, Balaton 
környéki munkavégzésre. 
Munkaeszköz 
és szállás biztosított.

Fizetés: 
havi nettó 500.000 Ft

Érdeklődni az alábbi 
telefonszámon lehet: 
+36 20 3189972

Itt a tavasz … itt az ideje a klímák fertőtlenítésének 
a megbetegedések, fertőzések elkerülése érdekében. 

ÓZONOS KLÍMAFERTŐTLENÍTÉS 
-AUTÓJÁBAN   -OTTHONÁBAN 

Vegyszermentesen elpusztítja a 
+vírusokat +baktériumokat +gombaspórákat. 

Megszünteti a kellemetlen szagokat. 
Piliscsabán most INGYENES kiszállással, bevezető áron! 
Szgk.: 5.500 Ft 6.500 Ft      Kisbusz: 7.000 Ft 8.000 Ft 

06 (70) 30 77 907 
ozon7@ozon7.hu                        www.ozon7.hu 

KIADÓ 
GARÁZS

Fényesliget
sétány 3/A szám 

alatt 16 m2-es 
garázs kiadó.

ÉRDEKLŐDNI: 
06 20 550 6378



BÍZZA RÁNK INGATLANA ELADÁSÁT!

HEXI INGATLAN

WE CAN HELP YOU IN PROPERTY MATTERS

www.hexi.hu   www.hexi.hu   

Piliscsaba, Pilisvörösvár, Pilisszentiván, Solymár...

1100%%  

KEDVEZMÉNY 
KUPON

Otthon a Pilisben 

R

hexi.ingatlan@gmail.com    facebook.com/hexi.hu

aa  ppiilliissii  ttéérrsséégg  sszzaakkéérrttőőjjee

22001100  óóttaa  aa  ppiiaaccoonn

hhaattéékkoonnyy  éérrttéékkeessííttééss

sszzaakksszzeerrűű  sszzoollggáállttaattááss

kkeeddvveezzőő  ddííjjaakk

üüggyyvvééddii  hhááttttéérr,,  hhiitteellüüggyyiinnttéézzééss

aajjáánnddéékk  eenneerrggeettiikkaaii  ttaannúússííttvváánnyy

««
««
««

««
««

««
««

WE SPEAK GERMAN, ENGLISH, SPANISH, RUSSIAN

Szabó Helga +36 70 328 0696

PILISCSABA INGATLANOSAPILISCSABA INGATLANOSA


